
 
 
 
 
 
 
 
 

                           Barcelona, 15 de maig de 2024 
Estimat soci/sòcia, 
 
L’Assemblea General de l’ICO d’enguany es farà el dia 15 de juny a la sala d'actes del Museu de 
Ciències Naturals de Barcelona. Com cada any, trobaràs l’ordre del dia adjunt en aquesta carta.  

Com veuràs, un punt clau de l’ordre del dia d’enguany serà el dedicat al Nou Pla Estratègic. Un pla 
ambiciós que, com saps, pretén modernitzar, repensar, reestructurar i continuar, en definitiva, fent 
evolucionar la nostra institució d’acord amb els importants reptes que ens esperen els propers deu 
anys.  

El procés de creació d’aquest nou pla es va detallar a l’assemblea de l’any passat i ara toca 
presentar la feina feta fins ara i que ha inclòs, entre d’altres, dues visites a institucions ornitològiques 
de referència a Europa (benchmarking internacional), 25 entrevistes a agents clau del nostre entorn, 
una extensa enquesta a més de 250 dels nostres socis i sòcies, un taller intern de cultura organitzativa 
i un altre on es va començar a abordar la futura estratègia. Desprès de fer un repàs a tota aquesta 
feina explicarem com afrontarem la fase final d’aquest procés i la redacció final del nou pla. 

Un altre punt important de l’ordre del dia d’enguany fa referència a la renovació de càrrecs de la 
Junta Directiva.  

D’acord amb el Reglament Intern, enguany toca renovar el president i el tresorer, i una part dels 
vocals (tres en concret). Cada soci només pot votar un dels candidats presentats a cadascun dels 
càrrecs de president i tresorer. Com que només s’ha presentat un candidat en cada cas (vegeu les 
candidatures al final d’aquest document), es poden votar els dos candidats o només un d'ells. En el cas 
dels càrrecs de vocal, de tots els candidats presentats se’n poden votar tants com places vacants hi 
hagi. Com que hi ha tantes vacants com candidats (4), novament es podran votar tots els candidats o 
només algun d'ells. 

A més de la renovació d’aquests càrrecs, la Junta Directiva també demanarà la ratificació de 
l’Helena Navalpotro com a nova Secretària General, càrrec que ha ocupat de manera provisional en 
substitució de la Júlia Alcaraz.  

Com és habitual, un cop acabi l’assemblea anirem a dinar a un restaurant proper (oportunament 
donarem més detalls sobre el lloc i sobre com reservar plaça). 
 
 
Cordialment, 
 

 
Jordi Baucells Colomer 
President ICO 

             



 
 
 
 
 
 
 
 

Barcelona, 15 de maig de 2024 
 
Benvolgut/da soci/a, 
 
 
Per la present et convoquem a l'Assemblea General ordinària de l’associació que tindrà lloc el dia 
15 de juny de 2024, a les 10:30 hores en primera convocatòria i a les 11:00 hores, si escau, en 
segona convocatòria, a la sala d'actes del Museu de Ciències Naturals de Barcelona, plaça 
Leonardo da Vinci 4-5, 08019 Barcelona*, amb el següent 
 
 

ORDRE DEL DIA 
 

 Primer: Informe del President i presentació de les activitats portades a terme per l'ICO 
durant 2023. 

 Segon: Aprovació dels comptes anuals corresponents a l'exercici 2023. 
 Tercer: Renovació de càrrecs de la Junta Directiva de l'associació. 
 Quart: Nou Pla Estratègic: estat actual del procés i passes finals a fer. 
 Cinquè: Aprovació de la proposta d'actuacions i el pressupost per a l'any 2024.  
 Sisè: Precs i preguntes. 
 Setè: Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de l'assemblea. 

 
 
Us comuniquem que els comptes anuals de l’exercici 2023 estan a la vostra disposició, al domicili 
social.   

 
 

LA JUNTA DIRECTIVA 
 

 
Jordi Baucells Colomer 
President ICO 

 
 
 
 

 
*En cas de no poder assistir personalment us recordem que l’article 16 dels nostres Estatuts preveu la 
possibilitat de delegar el vostre vot en un altre soci i que cada soci assistent només pot portar fins a cinc 
vots delegats.  
 



 
 
 
 
 
 
 
 

 
Butlleta de delegació de vot 

 
En/Na (nom cognoms i DNI) 
 
delega el seu vot per a l'Assemblea General de L’ASSOCIACIÓ INSTITUT CATALÀ 
D’ORNITOLOGIA, convocada pel dia 15 de juny de 2024, a les 10:30 hores en primera 
convocatòria i a les 11:00 hores, si escau, en segona convocatòria, a la sala d'actes del Museu de 
Ciències Naturals de Barcelona, plaça Leonardo da Vinci 4-5, 08019 Barcelona, al soci/sòcia 
 
en/na  (nom, cognoms i DNI) 
 
 
                                                       , a                          de                                                  de 2024                               

  
Signatura soci delegant Signatura soci delegat 

 
 
 
 
 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Renovació càrrecs de la Junta 
 

Candidatures presentades  
(vegeu les presentacions al final d’aquest document) 

 

 (marqueu amb una “x” la casella corresponent al candidat que voleu votar) 
 

Càrrec Candidat  
President Jordi Baucells Colomer  
Tresorera  Natàlia Pérez Ruiz  

Vocal Elena Roca Caro  
Vocal Rafael González de Lucas  
Vocal Carles Carboneras Malet  
Vocal Vittorio Pedrocchi Rius  

 
 

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

ASSEMBLEA 2024 
 



Benvolguda secretària general de l’Institut català d’Ornitologia, 
 
Amb la present, et comunico la meva intenció de presentar-me com a candidat a la renovació 
del càrrec de President de l’entitat. Ja fa vuit anys que soc president de l’ICO: l’equip que ha 
format la Junta Directiva tots aquests anys, la direcció tècnica de l’entitat, tot l’staff i les 
persones col·locadores més properes a l’ICO em fan veure que s’està fent una feina immensa. 
Actualment estem en plena redacció del Pla Estratègic, analitzant el passat i present de 
l’entitat per dissenyar-ne un pla i afrontar els reptes del futur més proper, que són molt grans.  
 
Com ja saps, soc Biòleg i Enginyer Tècnic Agrícola de formació, i ja fa gairebé quatre dècades 
que em dedico professionalment i com a afició a temes ambientals. Tinc una empresa que es 
dedica a la gestió de residus i la biodiversitat, amb importants projectes empresarials a 
Catalunya i fora de Catalunya. Aquest fet em porta a viatjar per tot el país, a contactar amb 
múltiples administracions i empreses i a estar implicat de forma constant en la gestió del medi. 
Soc conscient que el meu dia a dia professional personal, fa que algunes vegades em costi, 
i molt, combinar i trobar temps per estar presencialment en actes, reunions i sessions de 
treball. Actualment la tecnologia ens ha suplert una mica aquestes mancances, mitjançant les 
reunions telemàtiques, però sempre que puc m’agrada estar físicament amb la gent. 
 
Una vegada acabat el pla estratègic, si que crec que serà el moment de mirar el futur més 
immediat per renovar el meu càrrec i animar a què es presenti una nova candidatura de 
president/a que segueixi empenyent amb força l’ICO. 
 
Esperant que la meva disposició sigui corresposta pels socis de l’entitat, us saludo 
atentament, 
 
Jordi Baucells Colomer 
 
DNI 33.937.964S 
 
1 d’abril de 2024 

  

 



PRESENTACIÓ 

El meu nom és Natàlia Pérez Ruiz i sóc llicenciada en Biologia per la Universitat Autònoma 

de Barcelona i amb un màster en Gestió de la Biodiversitat per la Universitat de Barcelona. 

Vaig focalitzar els meus treballs de fi de carrera i de fi de màster en projectes de recerca amb 

l’Institut Català d’Ornitologia, mentre complementava la meva formació com anelladora 

científica amb aquesta entitat.  

Des de dos mil deu, he col·laborat activament en diversos projectes de monitoratge com 

l’Atles dels Ocells de Catalunya a l’Hivern, l’Atles dels Ocells Nidificants de Barcelona i el 

Nou Atles dels Ocells Nidificants de Catalunya. 

En els darrers anys, la meva experiència com anelladora m’ha permès participar en projectes 

d’investigació amb la Ludwig-Maximilians Universitat (LMU) de Munic i l’Institut Max-

Planck d’Ornitologia (MPIO) de Seewiesen (Baviera), on vaig exercir de tècnica especialista 

pels departaments d’Ecologia del Comportament, Genètica Evolutiva i Fisiologia Evolutiva. 

Actualment, continuo contribuint en projectes de seguiment com l´Anellament Científic 

d’Ocells, el Seguiment d’Ocells Comuns de Catalunya (SOCC) i el seguiment de caixes niu 

en parcs urbans. 

MOTIVACIÓ I OBJECTIUS DE LA CANDIDATURA 

El càrrec al que opto és al de Tresorera de la Junta Directiva.  

Sóc una persona metòdica, responsable i altament organitzada, amb un fort compromís per a 

l’assoliment de tasques que em són encomanades. Amb les aptituds esmentades, considero 

que el meu perfil pot ser adient per a desenvolupar aquest càrrec. 

 

Natàlia Pérez Ruiz 
04/05/2024 

 

 

 



Soc l'Elena Roca i opto al càrrec de Vocal de la Junta Directiva de l’Institut Català 
d’Ornitologia.  
 
Vaig estudiar el grau de Biologia Ambiental a la 'Universitat Autònoma de Barcelona i 
seguidament vaig fer el màster d'Ecologia Terrestre i Gestió de la Biodiversitat. Les pràctiques 
d'empresa d'aquest màster les vaig realitzar al Centre Tecnològic Forestal de Catalunya i això 
em va permetre quedar-m’hi treballant durant els següents tres anys. Durant aquesta època 
vaig estar involucrada en projectes d’estudi i conservació de ratpenats i d'altres grups de 
fauna, emmarcats en programes LIFE i de la Fundación Biodiversidad.  
 
Al mateix temps, em vaig formar en altres matèries, com sistemes de referenciació geogràfica, 
custòdia del territori i tècniques d'estudi de fauna. Després he treballat com a tècnica de medi 
ambient a un Ajuntament i actualment fa quatre anys que treballo per compte propi com a 
consultora ambiental en l'àmbit de biodiversitat i gestió de residus.  
 
Des de l’any 2016 estic implicada en el Grup Ecologista del Vendrell i el Baix Penedès 
(GEVEN), una entitat sense ànim de lucre que treballa per preservar, protegir i fomentar la 
biodiversitat i els ecosistemes de la comarca. A més, des de fa set anys formo part de l'equip 
tècnic i he realitzat anualment nombroses activitats d'educació ambiental i descoberta del 
territori. 
 
Des de l'entitat promovem la ciència ciutadana, l'educació ambiental i la participació de la 
població en activitats divulgatives perquè creiem que donar a conèixer el territori i descobrint 
a la ciutadania la gran riquesa que amaga és fonamental per a canviar la perspectiva cap a 
la cura i respecte del medi ambient.  
 
A més, creiem que per tal de dur a terme una correcta gestió és imprescindible conèixer i 
estudiar la biodiversitat de l'entorn i gestionar els projectes basant-se en l'evidència científica. 
És per això que hem realitzat i realitzem diversos projectes de millora d'ecosistemes i 
participem activament en la recerca científica duent a terme censos i estudis de poblacions 
de diverses espècies. A títol individual fa més de set anys que faig el seguiment del corriol 
camanegre d’aquesta part del litoral, així com organitzant el voluntariat per la protecció 
d’aquesta i d’altres espècies. 
 
Crec que formar part d'entitats que vetllin per la protecció del medi ambient i la biodiversitat 
és clau per assegurar un teixit ciutadà que pugui complementar les mancances de 
l'administració en l'àmbit mediambiental i, sobretot, per a acostar la ciència i la passió per la 
natura a la ciutadania, és per això que formar part de la junta de l'Institut Català d'Ornitologia 
és un repte que em motiva enormement. Crec que amb els meus coneixements tècnics i 
experiència com a membre d'entitats ambientals puc aportar nous punts de vista 
metodologies molt positives per a l'entitat. 

  

Elena Roca 
05/05/2024 



  
 
 

Benvolguda Secretària General de l’Institut Català d’Ornitologia, 

Durant la propera assemblea general es farà una renovació de junta directiva, a la qual 
em vull presentar per la renovació com a candidat a vocal. 

l'ICO és una de les entitats més obertes a la gent i amb més facilitats per col•laborar-hi 
de Catalunya, d'entre aquelles de caire científic. A la meva arribada a Catalunya l'any 
2004 l'acollida a l'ICO va ser excel·lent, i des d'aleshores la meva participació ha estat 
intensa i contínua. Des de les participacions voluntàries dels primers anys en el SOCC, 
la formació com anellador expert, els petits encàrrecs professionals en censos, atles, 
anellament... 

Actualment les meves activitats relacionades amb l'ICO están més lligades amb 
treballs de camp voluntaris per projectes generals (SYLVIA, Migració, SOCC, SEGRE, 
Atles), així com projectes personals d'anellament i d’educació ambiental. 

Els darrers anys he participat com a membre vocal a la Junta Directiva de l’entitat. Un 
temps en que s’ha treballat per aconsseguir finalment la tan esperada anella catalana. 
Durant els propers anys crec que s’ha de continuar potenciant el lligam entre 
l'ornitologia professional i la ornitología recreativa, per tal d'afavorir una correcta 
formació i homogeneïtzació de perfils, i la creació d’un marc ètic com a plataforma per 
desenvolupar la ciència ciutadana. S’ha de fomentar i potenciar l'educació ambiental i 
la divulgació ornitológica de nivell per a tothom. 

Proposo també un aprofundiment en les relacions amb altres entitats d'estudi de la 
natura, recolzant accions conservacionistes des del coneixement científic i l’activisme 
racional. Cal facilitar l'accessibilitat i el contacte amb tots els membres de l’staff i la 
Junta de l'ICO. Cal continuar treballant per una paritat plena en tots els estrats de 
l’organització per tal de millorar els avenços assolits en els últims 4 anys. 

La meva candidatura a vocalia aporta la meva experiència professional amb voluntariat 
i educació ambiental, i la meva visió conservacionista envers la ciència i el naturalisme 
en general. 

Rafael González de Lucas 

09348199-X 

Barcelona, 4 de maig de 2024 



 Candidat a Vocal de la Junta Directiva 

Carles Carboneras Malet  

 

• Badalona, 1964 

• Doctor i Màster en Biologia i Biodiversitat, 
respectivament; també llicenciat en Dret 

• Soci núm. 36 (des del 1980) 
• Col·laborador SOCC i SEGRE 

• Col·laborador Atles reproductors i hivernants 

• Co-autor diverses fitxes d’espècies EBBA2 

• Vocal Junta Directiva 2007-2013 

Què m’agradaria aportar? 

+ àmplia experiència internacional, sobre tot amb 
la Unió Europea 

+ ús del coneixement científic en el disseny i 
execució de projectes de conservació 

+ obtenció de recursos públics i privats 

+ tarannà col·laborador, m’agrada treballar amb 
organitzacions i persones de diversos països 

+ bon coneixement de l’ornitofauna catalana i 
europea (biologia i conservació) 

 

Amics socis de l’Institut Català d’Ornitologia, 

Aquest any compleixo 60 anys d’edat i 50 d’ornitòleg, que ja és dir. He treballat a Catalunya i a 
fora per a organitzacions com BirdLife International (campanya d’ocells marins) i la Royal 
Society for the Protection of Birds (RSPB) (programa d’espècies migratòries). He voltat món i he 
après moltes coses que ara – un cop retornat – m’agradaria compartir amb la societat del meu 
país. Des de Catalunya teletreballo com a investigador al CSIC, adscrit a l’Institut de Recerca en 
Recursos Cinegètics (IREC) de Ciudad Real. Gestionem un contracte amb la Comissió Europea 
per a la recuperació  de 42 espècies en estat de conservació desfavorable que – malgrat això – 
es poden caçar. Entre elles hi ha la tórtora de bosc (Streptopelia turtur), que ha estat el nostre 
major èxit fins ara; hem demostrat que mitjançant la gestió de la caça és possible recuperar la 
població (un 25% de recuperació en dos anys), utilitzant la ciència i sense enfrontaments. 

A nivell científic, tinc gran interès en l’ús de les dades de seguiment i d’anellament com a font 
de recerca i de conservació. Aquesta informació és molt valuosa i n’hem de fomentar el seu ús 
de cara a publicacions científiques i tècniques. Aquí, l’ICO hi juga un paper fonamental, tant 
per si sol (de cara als poders públics catalans) com en col·laboració amb l’EBCC per a la 
producció d’eines científiques de gran abast, com l’atles europeu (EBBA2), els indicadors de 
l’estat de les poblacions (PECBMS) i repositoris de dades com l’European Bird Portal (EBP). 



A nivell social, m’agradaria ajudar l’ICO a créixer i a implantar-se en la població de manera 
similar a com ho fan la RSPB i la BTO angleses o entitats similars a altres països europeus. Cal 
adaptar el model al tarannà de cada país, és clar, però és cert que hi ha camp per córrer i 
m’agradaria aportar la meva part. Un ICO gran i consolidat per garantir el seu futur com una 
entitat amb una sòlida base científica, creïble i independent, que al mateix temps pugui fer una 
tasca social de promoure el coneixement i la valorització de la biodiversitat al nostre país. I 
contribuir al coneixement i conservació de la biodiversitat a Europa. 

M’agradaria que comptéssiu amb mi per a aquesta tasca, i per això us demanaria que em 
nomeneu Vocal de la Junta Directiva. 

Moltes gràcies 

 

 



 
Junta Directiva 
Institut Català d’Ornitologia 
C/ Girona 168, entl. 5a 
08037 Barcelona 
 
Carta de Presentació de candidatura 

 
Benvolguda Junta de l’ICO, 
 
amb la present vull sol·licitar que accepti la meva candidatura com a possible membre de la 
Junta Directiva de l’Institut Català d’Ornitologia. El càrrec pel que m’ofereixo és el de VOCAL. 
Després de fer de Tresorer entre els anys 2008 i 2024, crec que toca renovar el càrrec amb 
alguna persona més jove i dinàmica, a la que li facilitaré tots els excels i material que tingui per 
facilitar la seva incorporació. Però igualment m’interessa seguir a la Junta com a membre Vocal, 
per ajudar a avançar la Institució, doncs els anys d’experiència previs també són valuosos, i 
també per ajudar a la transició del nou Tresorer/a que pugui ser escollit. 
 
Candidat: Vittorio Pedrocchi Rius 
Càrrec: VOCAL 
 
  El meu perfil professional és Doctor en Ciències Biològiques, especialitat ornitologia 
(zoologia). A banda de diversos articles científics en revistes internacionals de prestigi de la meva 
època universitària, una de les feines més destacades que vaig realitzar va ser la coordinació i 
edició de l’atles dels ocells nidificants de Catalunya 1999-2002, juntament amb altres companys 
de l’ICO. Actualment treballo pel meu compte com a professional lliure, realitzant estudis 
científics de flora i fauna (principalment d’ornitologia aplicada), amb un gran volum de feina, pel 
que tinc gran experiència en estudis ornitològics com a consultor ambiental. 
 
  Pel que fa a la candidatura de la Junta, l’experiència que tinc tant del món científic com del 
món professional, em doten d'un sentit comú i pràctic que pot ser interessant de cara a aportar 
solucions a les reunions de la Junta Directiva. I el fet de treballar com a autònom em dona 
experiència pel que fa a tots els afers comptables que impliquen dirigir una empresa i que pot ser 
d’ajuda a una institució. Els meus coneixements d’anglès són suficients per atendre reunions de 
caire internacional, com he fet fins ara en alguna ocasió. 
 
  La meva lleialtat a la institució es manté ferma i estic disponible per atendre els afers de la 
Junta quan sigui necessari, aportant la meva opinió. Un dels propers reptes és consolidar un nou 
pla estratègic que permeti adaptar la institució a la nova dimensió, tan pel que fa el salt a un nivell 
econòmic més elevat, com a un increment del volum de feina i de personal. Si surto escollit, 
procuraré ajudar per a què això sigui possible des de la Junta, conjuntament amb la Gerència i 
l’Staff de l’ICO. 
 
Atentament, 

 
Vittorio Pedrocchi i Rius 

 
 Vilanova i la Geltrú, a 5 d’abril de 2024 

 


